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 . أصلی1. ظاهری  1أنواع إعراب  
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 . اسم مضاف به یاء متکلم3                             

 . محلی3                

 صلی : رفع : ــُ ــٌ ، نصب : ــَ ــً ، جر : ــِ ــٍ إعراب ظاهری أ

 مثال در حالت رفع : المؤمنُ یدفعُ الزکاة ، دخلَ المسلمُ فی المسجد ، علیٌ صادقٌ 

 أکلَ الطفلُ الماءَ ی الحرب ، أکتُب التمرینَ فی الدفتر ، مثال در حالت نصبی : رأیتُ المجاهدَ ف

 مثال در حالت جری : خرجتُ مِن الصفِ ، التلمیذُ فی الساحةِ ، الکتابُ فی المحفظةِ 

 إعراب ظاهری فرعی )نیابی ( :

 ی به حرففرع مثنی . ) نشانه مثنی : انِ ، ینِ ( .1

                            

 

 ی به حرففرع جمع مذکر سالم . ) نشانه جمع مذکرسالم : ونَ ، ینَ ( .2

 

 

 ی به حرففرع أسماء خمسة ) أب ، أخ ، ذو ، فو ، حم ( .3

 جر    نصب رفع

 ی ا و

 

                                       ی به حرکتفرع جمع مؤنث سالم ) ات ( .4

 جر نصب رفع

 ـــِ  ـــٍ  ـــِ  ــــٍ ـــُ  ـــٌ 

   

 

 جر نصب رفع 

 ی ی ا

 جر نصب رفع

 ی ی و
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 ی به حرکتفرع «غیرمنصرف » ممنوع من الصرف  .5

 جر   نصب  رفع  

 ـــَ    ـــَ    ـــُ   

 

 

 مثنی . مثال در حالت رفعی : جاء المعلمانِ ، دخلَ الطالبانِ ، إکتشفَ العالمانِ 

 مثال در حالت نصبی : رأیتُ المعلمینِ ، أکرِم والدینِ ، أخذتُ کتابینِ مِن سعید ٍ         

 صدیقینِ مثال در حالت جری : سلمّتُ علی المعلمینِ ، أخذتُ المقالة مِن         

 

 جمع مذکر سالم . مثال در حالت رفعی : جاء المعلمونَ ، دَخلَ المعلمونَ ، فرِحَ الطالبونَ 

 مثال در حالت نصبی : رأیتُ المعلمینَ ، اللهُ یُحبّ المؤمنینَ ، إنّ الله یُحبّ المتطهرینَ                     

 مثال در حالت جری : سلمّتُ علی المعلمینَ ، قلُ للمؤمنینَ ، یدافعُ الناسُ عن المظلومینَ                     

 

 لَ ذو العلمِ ، أخوکَ معلمٌ أسماء خمسة . مثال در حالت رفعی : جاء أبوکَ ، دخ

 أنصرأخاکَ ، الناسُ یُحبّونَ ذو الأخلاق الحسنة،  مثال در حالت نصبی : لا تطرُد ذا الحاجة                 

 مثال در حالت جری : سلمّتُ علی أخاکَ ، ذهبَ إلی أبیه ، أخذتُ الکتابَ مِن أخیها                  

 

نکته : أسماء خمسة حتماً باید به اسمی اضافه شوند اگر به تنهایی به کار روند إعراب آنها اصلی است و اگر همراه 

 یاء متکلم بیایند إعراب آنها تقدیری است . 

 

 

 

 

 

 



www.r-arabic.ir 

 رحیمی:  ظیمنت و تهیه  

rahimi_arabic@yahoo.com 
 

 

 

المسااعراب در جمع مذکر                            

 

 جمع سالم کامده بهر ذَکَر

نیز اعرابش بود طور دگر                                                

 ین چنین جمعی که دارد واو و نون

یا که می اید گهی با یا و نون                                                

 " واو " می آید برای رفعشان

هیچگه آن را نشانضمّه نبود                                               

 مثل " عادَ الصّاعِدونَ مِن جبال "

مثل "  أنتم مؤمنون یا رجال "                                               

 گر بود با " یاء "  مثل " مؤمنین "

هست اعرابش هماره این چنین                                              

می کند" یاء " هم بر " جر " دلالت   

هم ز نصب آن حکایت می کند                                              

 مثل " مَثوَی المُشرِکینَ فی جَحیمِ "

چون " رأیتُ المؤمِنینَ فی نَعیم "                                              

 


